
گزارش
در پاتوق فیلم کوتاه مطرح شد؛

 چرا بابت پوچ گرایی یک فیلم 
عصبانی می شویم؟

چهاردهمین جلسه از فصل نهم پاتوق فیلم کوتاه، 
با اکــران و بررســی فیلم های »ترموســتات« به 
کارگردانی روزبه اخــوان، »آرامگاه« به کارگردانی 
علــی دارایــی، »دریچه« بــه کارگردانــی مجید 
ابراهیمیــان و »نارَس« به کارگردانــی نوا نعمتی 
با همــکاری مؤسســه فرهنگــی، تبلیغاتی بهمن 
ســبز-پخش رویش، در پردیس ســینمایی بهمن 
برگزار شــد. بعــد از نمایش فیلم هــا محمدرضا 
مقدسیان منتقد ســینما و محمد صابری به عنوان 

مجری کارشناس برنامه به نقد این آثار پرداختند.
محمدرضا مقدســیان منتقد سینما گفت: به گروه 
سازنده و کارگردانان هر چهار فیلم خسته نباشید 
می گویم، چون به هرحال فیلمســازی کار ساده ای 
نیســت. در این جلسه تلاش می کنم تا آنجایی که 
فهم و دانشــم اجازه می دهد با فیلمســازان صادق 
و در عین حال صریح باشــم. چون به نظرم راهی 
غیــر از صراحــت نداریــم و به واســطه صراحت 
رشــدی پیش می آید. بهتریــن فیلمنامه، بهترین 
فیلمبرداری و پول زیاد همه و همه خوب هســتند 
اما قرار اســت ما را کجا ببرند؟ نسبت فیلمنامه با 
ایده چیســت؟ مجموع فیلم هایی که امروز تماشا 
کــردم مثل خیلی دیگر از فیلم هــای بلند و کوتاه 
مشکل فیلمنامه داشــتند، در حوزه سریال سازی 
این موضوع به مراتب بدتر اســت اصــلًا به نظرم 
یکی از عوامل بحران کم آبی ما فیلمنامه های آبکی 

سریال های خانگی است!
وی بیان کرد: گاهی این گزاره از سوی سینماگران 
مطرح می شــود که »این فیلمنامه دســت از سرم 
برنمــی دارد« اما این همان زمانی اســت که نباید 
فیلمنامه بنویســید چون نمی دانید باید چه کنید. 
آن زمانی که ایده و فیلمنامه در ذهن ما ته نشــین 
شــد باید دست به کار شــویم؛ بخشی از فیلم های 
کوتاه ناشــی از ایده هایی است که سر و شکل پیدا 

نکرده اند.
مقدســیان درباره فیلم کوتاه »آرامگاه« گفت: ایده 
این فیلم مثل تیتر روزنامه هاست و سوال این است 
که چرا باید چنین فیلمی بسازیم؟ چه ویژگی باید 
بــه آن اضافه کنیــم تا تبدیل به فیلم شــود؟ اگر 
تنها عدم امکان خاکســپاری قانونی نوزادان بدون 
شناســنامه به واسطه فقر دغدغه ماست، می توانیم 
آن را توییت یا اســتوری کنیم، چه زمانی این ایده 
تبدیل به فیلم می شــود؟ در ایــن فیلم یک ایده 
وجود دارد که جذاب اســت و آن ایده پست کردن 
پیکر بچه بــه آرامگاه در پایان فیلم اســت که به 
نظرم خیلی ســینمایی است اما قبلش چه چیزی 
داریم؟ فیلــم مدام بدیهیات را به ما می گوید، پس 
وقتی مختصات بصری و محتوایی نداشــته باشیم 
در واقع داریم روی هوا خانه می ســازیم. البته باید 
بگویم دغدغه ای که فیلم به آن می پردازد بســیار 
انسانی و شریف است اما فقط یک دغدغه است در 
حالی که فیلمنامه بعد از مرحله دغدغه، درمی آید. 
ما به صورت مکانیکــی نمی توانیم حرف های مهم 
را بزنیم. کار ســینما چیزی جز گزارش تلویزیونی 
است. وی در ادامه درباره فیلم کوتاه »ترموستات« 
بیان کرد: یک سری فیلم ها، فیلم های »چرایی« و 
یک ســری فیلم ها، فیلم های »چگونگی« هستند؛ 
»چگونگــی« گاهــی در روایت و گاهــی در بازی 
رخ می دهد، »ترموســتات« حرف خاصی نمی زند 
و ادعایی هــم ندارد در واقع دربــاره پوچ گرایی و 
نیست انگاری اســت پس طبیعتاً در چنین فیلمی 
یک سری آدم ها به احمقانه ترین شکل ممکن رنج 
می کشــند، می میرند و درگیر چیزهایی می شوند 
که اصل نیســت و با بی ارزش ترین شــکل ممکن 

می میرند.
این منتقد ســینما تأکید کرد: اگر بابت پوچ گرایی 
یک فیلم عصبانی می شــویم به این دلیل است که 
اتفاقاً فیلم خوب عمل کرده اســت چون ما به طور 
کلی دوســت نداریم بگوییم آدم پوچی هســتیم. 
»ترموستات« گرچه یک فیلم درجه یک نیست اما 
حرف خود را می زند، همین نگاه های تشابه گرایانه 
ماســت که باعث می شــود برادران ارگ بعد از ۲ 
اثر خوب، حالا نمی دانند چه بســازند. کســی که 
می خواهــد درباره پوچ گرایی بســازد تمام اتفاقات 

برای او پوچ و بی اهمیت است.
وی در بخش دیگری از نشســت، درباره فیلم کوتاه 
»دریچه« توضیح داد: این فیلم دغدغه مهمی دارد 
گرچــه فیلم خوبی به لحــاظ کارگردانی، فیلمنامه 
و... نیســت اما برای فیلم اول درخشان است. آنچه 
اهمیت دارد مســأله ارتباط با سینماست. سوال این 
اســت که آیا مجموعه آن چیــزی که تحت عنوان 
ســینما و رســانه با آن مواجهیم با چیزی که فیلم 
به آن اشــاره می کند متفاوت اســت؟ در این فیلم 
فیلمساز تلنگری به خودش می زند و می گوید نسبت 
من با سینما، زندگی و محتواهای تصویری چیست.

در ادامــه و در غیاب کارگردان فیلم کوتاه »نارَس« 
مقدســیان درباره ایــن فیلم مطرح کــرد: وقتی 
می خواهیم یک فیلم )چه کوتاه چه بلند( بســازیم 
مهم اســت که بضاعت خودمان را بسنجیم یکی از 
کارهای مشــاوران فیلمنامه یا مشاوران کارگردان 
این اســت که پیچش مــو را می بینند. اگر بتوانیم 
اندازه توانایی خودمان را در همان مرحله فیلمنامه 

بسنجیم موفق تر خواهیم بود.
این منتقد با اشــاره به برخــی ویژگی های مثبت 
این فیلم کوتاه مانند تصویربرداری آن، تأکید کرد: 
»نارس« به نظرم یک فیلم نارس است مثل هفتاد 
درصــد فیلم هایی که در فضــای کوتاه می بینیم و 
البته ایرادی هم نــدارد چون بچه ها گام های اولیه 
را برمی دارند. دل بسته جشنواره ها نباشید و همواره 

فیلم خودتان را بسازید.

درنـگ

علی کلانتری  شاید باورش سخت باشد ولی سیزده سال 
از پخش اولین قسمت ســریال پایتخت، ساخته سیروس 
مقدم می گذرد. ســریالی که بدون اغراق در این ســال ها 
جای خود را در میان مردم باز کرده و به راحتی توانسته با 
کوچــک، بزرگ، مرد و زن و پیر و جوان ارتباط برقرار کند 

و حتی به جزیی از زندگی روزمره آنها تبدیل شود. 
ســریال پایتخت از آن دست تولیدات تلویزیون است که از 
ابتدا مشــخص بود تولید و پخش آن، محدود به یک فصل 
نخواهد بــود و با اقبالی که در آن برهه از زمان نســبت به 
تک تک قســمت های آن به وجود آمد، عوامل را مجاب کرد 
که برای دل مردم هم که شده سراغ ساخت فصل دوم بروند. 
اما ســوال اینجاست، در میان ســریال های تلویزیون چرا 
سریال هایی مانند پایتخت و »نون خ« موفق شدند و علاوه 
بر بدست آوردن اقبال مخاطب و رضایت مردم، تولید خود 

را به فصل های دوم و چندم بکشند؟ 
بســیاری از منتقدان اعتقاد دارند که روایت ســر راست و 
ســاده از زندگی خانواده ای که ســبک گذران روزهایشان 
بیشتر به مردم کف جامعه شباهت دارد، یکی از مهمترین 
 دلایلی اســت که توانســته موفقیت ســریال پایتخت را 

رقم بزند.
سریال پایتخت که روایت مصائب، خوشی ها و سختی های 
یک خانــواده مازندرانی را روایت می کنــد هیچ مرزی و 
تفکیکی میان مــردم و کاراکترهای خانواده معمولی قائل 
نیست. خانواده معمولی به همان سبکی گذران زندگی می 
کننــد که مردم معمولی در اســتان مازندران و اکثر مردم 
ایران به آن نحو روزشــان را شب می کنند. همان غذایی 
را می خورند که سر ســفره اکثر خانواده های ایرانی است 
. در پایتخت خبری از برج و پنت هاوس و رســتوران های 
آنچنانی و لاکچری نیســت و کاراکترها خــوردنِ غذا در 
کنــار خانواده و روی ســفره بر روی فــرش را به میزهای 
ناهارخوری ترجیح می دهند. کاراکترهای پایتخت به مردم 
عادی شــباهت دارند، همین مزیت ها و المان هاســت که 
باعث شــده سریال پایتخت پس از سیزده سال هنوز برای 
مردم و بینندگان جذاب باشد و بتواند حتی با بازپخش نیز 

ساعاتی مخاطبان را سرگرم کند.
ســیروس مقدم کارگردان سریال پایتخت با گام نهادن در 
این مسیر سریال سازی از پیشگامانِ این سبک از تولیدات 
شــد . آثاری که به دلیل اقبال بالا و درخواست مخاطبان 
به فصل های بعدی می رســند و تهیه کننده با دیدن ذوق 
مخاطبان مجبور می شــود دوباره ســمت تولید برود و به 

روحیه ای بالاتر فصل دوم را مقابل دوربین ببرد.
در جهان ســریال ها از این دســت آثار کم نداشــتیم، از 
فرندز گرفته تا آشــنایی با مادر و بیگ بنگ تئوری و اکثر 
سریال هایی که از شــبکه های اچ بی او و نتفلیکس پخش 
می شوند، معمولا برای یک فصل کلید نمی خورند. کسب 
درآمد از ساخت آثار به دلیل پولی بودن شبکه های کابلی 
یکی از مواردی اســت که ســازندگان سریال قبل از پیش 
تولید به آن به شــدت دقت می کنند و ســعی می کنند 
در مســیری گام بردارند که ســریال بعد از کســب اقبال 
مردم، به فصل های بعدی برسد. این پروسه با روند ساخت 
ســریال های مانند پایتخت در ایــران تفاوت های فاحش و 
جدی دارد! تماشای سریال از بستر تلویزیون و صداوسیما 
بــرای مخاطب ایرانی رایگان اســت! همین یک جمله می 
تواند دلیلی باشد بر موفقیت ســریال پایتخت در بیش از 
یک دهه تولید و انتشار! مخاطبی که برای تماشا هیچ پولی 
پرداخت نمی کند و اجباری در کار نیست ولی حاضرست 
ساعت ها بنشیند و سریال پایتخت را حتی برای بار چندم 

نیز تماشا کند.
ترکیب و تیمی که برای اولین بار تصمیم گرفت ســریالی 
را با عنوان پایتخــت به مرحله تولید ببرد، ترکیبی قوی و 
دوست داشتنی بود. از کارگردان خوش نامی مثل سیروس 
مقدم تا نویسنده ای طناز و چیره دست و کار درست مثل 
مرحوم خشــایار الوند تا بازیگرانی نام آشــنا مانند محسن 
تنابنده و ریما رامین فر و علیرضا خمسه و مهران احمدی 
انتظــاری غیر از این نمی رفت . در ســال هایی که خبری 
از پلتفرم هــای نمایش خانگی نبود با ظهــور پایتخت در 
شــبکه یک سیما تحولی در صنعت ســریال سازی کشور 
صورت گرفت . پس از تجربه خوب ساخت و پخش یوسف 
پیامبر توسط صداوسیما که البته تنها در یک فصل عرضه 
شــد، صداوســیما می رفت که در همان روزهای ابتدایی 
پخش، شــب ها خیابان ها را برای دیدن ســریال پایتخت 
خالی کند. پیش بینی ها درســت از آب درآمد و سریال به 
قول معروف گرفت! با اینکه این ســریال برای اولین بار در 

نوروز 1390 منتشر شــد ولی همچنان با توجه به سفرها 
و دید و بازدیدها بنا به آمار منتشــر شده از سوی سازمان 
صداوســیما، به یکی از پربازدیدترین برنامه ها تبدیل شد و 
دیالوگ ها و لهجه شیرین مازنی خیلی زود جای خود را در 

میان مردم پیدا کرد.
در ابتــدای دهه 90 تقریبا در هر کوچه و خیابانی یک نفر 
بود که با لهجــه مازنی و با تقلید صدای یکی از کاراکترها 
دیگران را ســرگرم کند. موجی که به راه افتاده بود علاوه 
بر دلگرمی عوامل تولید، به دلخوشی مخاطبان نیز تبدیل 
شــده بود. با اینکه فصل اول تنها 15 قســمت داشت ولی 
توانســت به اندازه یک مجموعه 90 قسمتی در دل مردم 

جا خوش کند.
پایتخت برای فصل دوم کلیــد خورد و دوباره پس از یک 
ســال وقفه، نــوروز 139۲ خانواده معمولــی مهمان های 
نوروزی خانه مردم شــدند. اینبار بیــش از پیش به دلیل 
خاطره بازی های فصل اول، مردم به فصل دوم اقبال نشان 
دادند و تعداد بیننده ها چندین برابر شد. فصل دوم سریال 
پایتخت دوباره به کارگردانی ســیروس مقدم مانند فصل 
ابتدایی این اثر، کاری جاده ای بود و خانواده معمولی برای 
نصب گنبد یک مسجد، مســیر علی آباد تا جزیره قشم را 

در ماشین و جاده گذراندند. 
روند تولید این گونه ســریال ها مشــقت های فراوانی دارد 
علاوه بر ســختی مســیر و تولید، به دلیل اینکه ســریال 
لهجه و گونه خاصی از مردم عزیز کشــورمان را روایت می 
کند، همواره فوکوس های فراوانی از سمت مخاطبان روی 
آن صورت مــی گیرد. عده ای مغرضانــه قصد دارند با به 
حاشیه کشــاندن این گونه آثار و ایرادهای بنی اسرائیلی، 
اثــر را تضعیف کنند. البتــه برخی در ایــن زمینه موفق 
شــده اند و توانسته اند در چند ســال اخیر با وارد کردن 
ایرادهایــی دم دســتی روند تولید و حتــی پخش برخی 
ســریال های قومیتی را به تعویــق بیندازند و با همین کار 
 ضربه ســنگینی به عوامل تولید و همچنین دوســتداران 

سریال بزنند.
پایتخت توانســت به ایجاد فضای مشــفقانه و دوستانه و 
همچنیــن روایت اثری لطیف خود را از این حواشــی دور 
کند. البته که باید این را در نظر گرفت که مشاوران تولید 
این اثر توانســتند با مدیریت لهجــه و همچنین یاداوری 
فرهنگ و سنت مردم عزیز خطه مازندران به عوامل تولید، 
از هرگونه ایجاد شــائبه و شایعه جلوگیری کنند و الحق و 

الانصاف که در این کار بسیار موفق بودند.
انتشــار فصل ســوم پایتخت دیگر یکســال وقفه نداشت. 
بلافاصلــه پس از پایان فصل دوم، عوامل ســراغ ســاخت 
فصل سوم رفتند و برای انتشار آن نوروز 1393 را انتخاب 
کردند. تلفیقی از کُشــتی ورزش اول اســتان مازندران و 

مصائب همیشــگیِ خانواده معمولی سوژه ای بود که تیم 
نویســندگان و کارگردان برای ساخت فصل سوم سراغ آن 
رفتند، فصل ســومی که در 15 قسمت به مانند فصل های 
قبلی منتشــر شــد و به زعم خیلی از بیننــدگان این اثر 
نمایشی، بهترین فصل از مجموعه شش گانه پایتخت بود. 
انسجام در تولید، استمرار شوخی ها و دیالوگ های طنازانه 
بــدون از نفس افتادن ضرباهنــگ و روایتی که به معنای 
واقعی کلمه خود جامعه امروزی بود به خوبی توانســت در 
کنار پایان بندی درست فصل سوم، مخاطبان را به ساخت 

فصل چهارم و ادامه خاطره سازی ها امیدوار کند. 
فصل چهارم ســریال چند تفاوت داشت. زمان پخش این 
مجموعه از نوروز به رمضان 1394 تغییر کرد. در پایتخت 
چهار دیگر خبــری از مهران احمدی در نقش بهبود نبود، 
همچنین زن ارسطو که از قضا چینی هم بود در این فصل 
به اقتضای روایت فیلمنامه حضور نداشت و ظاهرا در آخر 
فصل ســوم در ســریال فوت کرده بود و ارسطو در ابتدای 

فصل چهارم عزادار آن بود. 
فضای فصل چهارم سریال پایتخت کمی به مذاق بینندگان 
خــوش نیامد، داســتان این فصل که بیشــتر حول محور 
ساخت و ســازهای غیرمجاز در اراضی کشاورزی گذشت 
نتوانست آن طور که باید و شاید با مردم ارتباط برقرار کند 
و عــده ای همچنان اعتقاد دارنــد که این فصل با اختلاف 
ضعیف ترین فصل این مجموعه نمایشی است. پس از پایان 
این فصل که برخلاف فصل های قبلی ۲۲ قســمت داشت 
برخی مخاطبان اعتقاد داشــتند که به پایان این ســریال 
رسیدیم و دیگر عوامل قصه ای نو برای روایت و ارائه ندارند 
هرچه زودتر باید پایان آن را اعلام کنند. اما این گونه نشد 
و عوامل بــه اصطلاح کم نیاورند و دوبــاره فصل پنجم را 
کلید زدند . فصل پنجم با دیگر فصل ها یک تفاوت فاحش 
داشت. سازمان هنری رسانه ای اوج پای کار سریال آمد و 
در بحبوحه حضور داعش در منطقه، سعی کرد که داستان 

سریال را به همان حال و هوا ببرد.
سرانجام بعد از نزدیک به ۲ سال وقفه، فصل پنجم سریال 
پایتخــت همزمان بــا نوروز 1397 شــروع به پخش کرد. 
ســریال به زودی توانست کم و کاستی های فصل چهارم را 
جبران و دوباره به همان روال سابق برگردد و مخاطبان را 
برای پخش قسمت های بعدی بیش از پیش مشتاق کند . 
فصل پنجم به ســبب داستان ملتهب در اوج ظهور داعش 
در ســوریه و عراق به خوبی توانســت استرس و اضطراب 
مردم سوریه را به تصویر بکشــد و مخاطب ایرانی را بابت 
امنیــت در داخل مرزها شــکرگزار کند. ضبــط تصاویر و 
سکانس هایی ســخت در ادامه روند اکشن طور این فصل 
از سریال باعث شــد که مخاطبان بیش از پیش عوامل را 
تحســین کنند و دوباره ابراز علاقه خود را به این ســریال 

در شــبکه های مجازی با انتشار برخی صحنه های جذاب، 
نشان دهند.

فصل پنجم پس از پایان 18 قســمت دوباره با پایان بندی 
درســت و به جا به پایان رســید. شــاید کمتر کسی فکر 
می کرد که با شیوع کرونا و پس از مرگ نابه هنگام خشایار 
الوند نویســنده چیره دســت و زبده پایتخــت که بخش 
عظیمی از اقبال مردم به این ســریال مرهون قلم خشایار 

الوند بود، دوباره فصل جدیدی در راه باشد.
در کمــال تعجب و پس از آنهمه اتفاق تلخ، تیم ســازنده 
پایتخت تصمیم گرفت بخاطر دل داغدیده مردم و شرایط 
بد کرونایی و قرنطینه دل مردم را کمی شــاد کند. فصل 
ششم هم کلید خورد، با این تفاسیر که دیگر خشایار الوند 
نبود و محســن تنابنده به جای او تصمیم گرفت سریال را 

به رشته تحریر دربیاورد.
سرانجام فصل ششم سریال نوروز 1399 به نمایش درآمد 
ولی به دلیل شــیوع کرونا تولید و پخش آن متوقف شــد 
و پــس از کش و قوس های فراوان به بالاخره، دو قســمت 
پایانی آن تولید و در اسفند 1399 به نمایش درآمد. ضعف 
فیلمنامه در فصل ششــم پایتخت به دلیل فقدان خشایار 
الوند کاملا محســوس بود. سریال پایتخت در فضای مرگ 
و میر کرونا نتوانســت آن طور که باید و شاید با مخاطبان 
ارتباط برقرار کند و در نهایت با کلی سانسور و حواشی در 

قسمت آخر به پایان رسید.
حواشــی پیش آمده برای دوقلوی ســریال پایتخت، مرگ 
کاراکتــر بابا پنجعلی و خصوصا ناآرامی های ســال 1401 
همه و همه دســت در دست هم فضایی را به وجود آورده 
بود که کسی فکرش را هم نمی کرد دوباره فصل جدیدی 
از پایتخت در راه باشــد . چندین و چندبار اظهارات ضد و 
نقیض عوامل و خبر ساخت توسط صفحه های زرد مجازی 
در سال گذشته باعث شد عده ای از مردم دوباره به پخش 

آن امید داشته باشند.
همه این مســائل تا هفته گذشــته ادامه داشــت تا اینکه 
بالاخره، هومن حاج عبداللهی با انتشار استوری در صفحه 

خودش خبر از ساخت پایتخت 7 را داد.
احتمــال می رود این ســریال پس از کــش و قوس های 
فــراوان بالاخره بعد از چند ســال وقفه، نوروز امســال به 
آنتن تلویزیون برسد . سریالی موفق که در سال های پخش 
توانســته خاطرات خوشــی را برای مردم بسازد و قطعا در 
گوشــه و کنار کشور از شــنیدن خبر ساخت فصل جدید 

خوشحال خواهند شد.
امید اســت با پخش سری جدید این سریال، روند ساخت 
سریال های این چنینی در صداوسیما رو به افزایش باشد و 
مدیران ســازمان با حمایت از چنین ترکیب هایی به چشم 

مخاطب احترامی ویژه بگذارند.
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به بهانه ساخت فصل هفتم پایتخت 

بازگشتِ خانواده  معمولی به آنتنِ تلویزیون

»غربت« در نمایش خانگی
سریال »غربت« به نویســندگی و کارگردانی امیرپورکیان 
و تهیه کنندگی صادق یــاری، مجری طرح و تهیه کننده 
اجرایــی مهدی یاری به زودی در شــبمه نمایش خانگی 

پخش می شود.

تیم تهیه و کارگردانی این ســریال پیش از این ســاخت 
ســریال پر مخاطب »ممنوعه« را در شبکه خانگی برعهده 
داشتند و »غربت« محصول جدید این تیم تولید است که 
بــرای اولین بار در نمایش خانگی قصه ای با محوریت زنان 

ساخته و پرداخته شده است. 
در ایـن سـریال آناهیتـا درگاهـی، مهـدی حسـینی نیـا، 
پروانـه،  تـرلان  مهـری،  حسـین  افشـار،  کیـان  بهـاره 

سـتایش رجایی نیـا، حامـد رسـولی، سـتاره پرویـن، لطـف 
الله سـیفی، صفـورا خـوش طینـت، شـهزاد صفـوی، میثم 
مجـاوری، هدیـه آزیدهـاک، هدیـه محقـق، نـادر بولفایی، 
سـعید اژدرپـور، ایرج رحمانـی، نازنین فکرت بـا هنرمندی: 
سوسـن پـرور ، مهـدی میامـی، لادن ژافـه ونـد، حسـین 
مسـافر آسـتانه، فریـد قبـادی با معرفـی: رابی نیـک طلب، 
سـامان مـرادی، آیـدا جعفـری، مریم کیـا بـه ایفـای نقـش 

فضایـی  بـا  اجتماعـی  درام  یـک  »غربـت«  می پردازنـد. 
 ملتهب اسـت که روابط بین شـخصیت ها قصـه اصلی آن را 

شکل می دهد.  
در خلاصه این داســتان آمده اســت: تعدادی از زنان یک 
کارتل مواد مخدر تصمیــم به فرار و مهاجرت می گیرند و 
در این مسیر برای  فرار از جبر صاحب کارشان می بایست 

از سد او گذر کنند.

حسام الدین سراج خواننده موسیقی ایرانی از حضور دوباره خود برای خوانندگی 
در تازه ترین کنسرت ارکستر ملی به رهبری همایون رحیمیان سخن گفت.

به گزارش روابط  عمومی بنیاد رودکی، حســام الدین ســراج که سال گذشته نیز 
با ارکســتر ملی ایران پوئم ســمفونی وداع را در تــالار وحدت روی صحنه برده 
بــود، پس از حضور در تمرین ها برای اجرای »مــاه من« که در روزهای آتی در 
تالار وحدت برگزار می شــود با اشاره به سابقه همکاری 40 ساله خود با همایون 
رحیمیان گفت: فضایی که بر ارکستر ملی ایران حاکم است سرشار از صمیمیت 

است و بخشی از این موضوع قطعا به واسطه وجود همایون رحیمیان است.
سراج ادامه داد: آقای رحیمیان هم بسیار حرفه ای است و هم رفاقت و صمیمیت 
خوبــی با نوازندگان دارد که همین امر باعث می شــود که هم کار او را دوســت 
داشــته باشند و هم با او به خوبی همکاری کنند و در نتیجه روند کاری ارکستر 

به خوبی پیشروی داشته باشد.
این خواننــده همچنین درباره همکاری در پروژه مــاه من گفت: برای همکاری 
دراین اجرا از طرف بنیاد به من پیشنهاد شد و من هم پذیرفتم. طی صحبتهایی 

هم که داشتیم قطعات مورد نظر برای اجرا را انتخاب کردیم.
سراج با تاکید بر نوســتالژیک بودن فضای قطعات انتخابی افزود: قطعاتی چون 
»شب عاشقان بیدل«، »نشان بی نشان« و آثاری که آقای رحیمیان برای ارکستر 

ساخته اند را روی صحنه اجرا می کنیم. بیشتر این قطعات از آلبوم نگاه آسمانی به 
آهنگسازی آقای رحیمیان انتخاب شده اند و باقی قطعات مثل »ماه من«، »حلقه 
گیسو« و »ســیمین بری« از میان آثاری است که جدیدتر بوده و بیشتر شنیده 
شده اســت. در واقع فضای کلی آثار بسیار نوستالژیک است و امیدوارم خروجی 

خوبی در شب های اجرا داشته باشد.
حســام الدین سراج در پایان با اشاره به اداره ارکسترها توسط بنیاد رودکی گفت: 
مــن می بینم که در اداره  ارکســترها خیلی خوب عمل می شــود و همکاران در 
مجموعه بنیاد خیلی حرفه ای و با اخلاق کار می کنند. با همین روند امیدوارم که 

شاهد اجراهای بسیار خوبی از طرف ارکسترها باشیم.
ارکســتر ملی ایران به رهبری همایون رحیمیان و خوانندگی حسام الدین سراج، 

1۲ و 13 تیر در تالار وحدت روی صحنه می رود.

روایت حسام الدین سراج از حضور دوباره در ارکستر ملی

منتظر یک شب خاطره انگیز باشید


